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مذاکره را با سالن 
موعظه یکی می دانند

مشاور پیشین ریاست جمهوری در 
توئیتر خطاب به روزنامه کیهان نوشت: 
مذاکره پدیده عجیبی است! حــمید 
ابوطالبی نوشت: »مـــذاکره«، پدیده 
عجیبی است: گروهی آن را با سالن موعظه 
و سخنرانی یکی می انگارند و معتقدند 
باید ذات مذاکره کنندگان طرف مقابل 
را تغییر داده و آنها به راه راست هدایت 
شوند. او افزود: گروه دیگر با اصل آن  
مخالفند، به هر صورتی و شکلی، در داخل 
یا خارج  معتقدند چاره مشکلات کشور 
از درون تونل تاریک نیستی می گذرد. 
حمید ابوطالبی ادامه داد: گروه سوم ظاهر 
آن را قبول دارند، ولی آنقدر به دست و 
پایش بند می زنند و مشکل می آفرینند 
که معنای عبور از تونل تاریک نیستی را 
به خود می گیرد؛ گروه بعدی مذاکره را 
پیشاپیش به نتیجه بخش و بی نتیجه و 
یا... تقسیم می کنند و هر مذاکره ای را با 
پیش  فرض هایشان محکوم دانسته و با آن 
می ستیزند؛  او اضافه کرد: پنجمین گروه 
اساس آن را اعتماد یا بی اعتمادی دانسته 
و نتیجه می گیرند مذاکره با قدرت های 
بزرگ سبب فریب و وادادگی می شود؛ 
گروه ششم که به مذاکره از سر اجبار تن 
می دهند، دنبال هر فرصتی اند تا دودمان 
مذاکرات و مذاکره کنندگان و طرفداران 

آن را برباد دهند.

تحریم ابزاری برای امتیاز 
گرفتن از ایران نیست

وزیر امور خارجه گفت: آمریکایی ها 
باید یک حقیقت را بدانند، اینکه تحریم 
ابزاری برای امتیاز گرفتن از ایران نیست. 
تحریم ها یک بار بر دوش سیاست خارجی 
آمریکا است که تا امروز تنها نتیجه عکس 
داشته است. محمدجواد ظریف ادامه داد: 
آنها نباید فراموش کنند که وقتی آقای 
ترامپ روی کار آمد ایران 300 کیلو ذخیره 
اورانیوم غنی شده داشت اما اکنون ایران 
بالای چهار هزار کیلو ذخیره در اختیار دارد. 
زمانی که ترامپ شروع به کار کرد، ایران 
فقط از سانتریفیوژهای IR-1 استفاده 
می کرد، امروز زنجیره های IR-6 فعال 
هستند. آمریکا فراموش نکند که پیش از 
اقدام تروریستی اخیر پنج هزار سانتریفیوژ   
IR-1فعال بود اما بعد از این اقدام تروریستی 
اگر قرار باشد برگردیم حتما به سانتریفیوژ 
پیشرفته تر برمی گردیم. وی افزود: ما نبودیم 
که از برجام خارج شدیم. دولت ایران به 
تعهداتش پایبند بود. ما نبودیم که به دنیا 
گفتیم آمریکا جنگ اقتصادی راه انداخته ایم، 
این آمریکا بود که چنین کاری کرد. ما کاری 
نداریم که آقای پمپئو وزیر خارجه ترامپ 
بود یا کسی دیگر. آمریکا باید این تفکر را 
فراموش کند که از طریق فشار، از راه رژیم 
صهیونیستی و اقدام تروریستی می تواند از 

ایران امتیاز بگیرد.

سیدحسن خمینی 
کاندیدای اجماعی بود

 یــک فـــعال سیــاسی درخــصوص 
کناره گیری سیدحسن خمینی از رقابت های 
انتخاباتی باتوجه به توصیه های رهبری 
گفت: این خبر رسما توسط اخوی ایشان 
اعلام  و گفته شده در دیداری که ظاهرا روز 
گذشته با رهبری داشتند به ایشان گفته شده 
است که صلاح نیست به عنوان کاندیدا در 
انتخابات شرکت کنند. جواد امام  ادامه داد: 
سیدحسن خمینی با توجه به اینکه اشخاص، 
احزاب، شخصیت های مختلف و مردم  از 
ایشان درخواست داشتند که در انتخابات 
شرکت کنند در حال بررسی شرایط  بود؛ 
نفیا و اثباتا هیچ اظهار نظری نکرده بود؛ اما 
با توجه به جلسه دوشنبه و توصیه رهبری، 
برادر ایشان رسما اعلام کردند که کاندیدا 
نمی شوند.  وی تاکید کرد: معتقدم سیدحسن 
خمینی تنها کسی بود که می توانست یک 
تحول جدی برای انتخابات ایجاد کند. 
احزاب مخصوصا احزاب مستقل از احزاب 
اصلاح طلب و بسیاری از گروه های دیگر 
که با ایشان تماس و ارتباط داشتند معتقد 
بودند زمینه های استقبال و حمایت از وی 
فراهم شود تا در عرصه حضور پیدا کند. علی 
القاعده اصلاح طلبان باید بر روی گزینه های 
دیگر فکر کنند، چراکه معتقدم سید حسن 
خمینی کاندیدای اجماعی بود و به خاطر 
حضور ایشان شاید کاندیداهای دیگر از ثبت 

نام و فعالیت صرف نظر می کردند.

سـرمقــاله

صرف نظر از اینکه از نظر حقوقی نحوه کنار رفتن سید حسن 
خمینی را به چه صورت می توان تحلیل کرد، اگر به فرض جناب 
سید حسن خمینی حاضر نمی شد، توصیه مقام معظم رهبری 
را بپذیرد و کناره گیری نماید، مسأله نامزدی و حضور ایشان به 
عنوان یکی از نامزدهای ریاست جمهوری به چه صورت پیش 
می رفت؟ نکته دوم اینکه می توان گفت، رهبر انقلاب به سید 
حسن خمینی توصیه کردند و از نظر جایگاه قانونی نمی توان 
برای آن تعریف کرد، بلکه ایشان صرفا توصیه کرده اند اما 
صرف نظر از اینکه ما چه نگاهی به این مقوله داشته باشیم، از 
نظر قانون اساسی قابل بررسی است. مسأله فوری و فوتی تر، 
نقش اصلاح طلبان و تاثیر کنار رفتن سید حسن خمینی در 
اردوگاه اصلاح طلبان است. می دانیم که اصلاح طلبان ظرف 
هفته های اخیر  پس از عید، تلاش و تقلای بسیاری کردند 
که سید حسن آقا خمینی را به عنوان یک نامزد جدی برای 
اصلاح طلبان مطرح کنند. بگذریم که این کار از ابتدا اشتباه بود 
و اصلاح طلبانی که به دنبال مطرح کردن سید حسن خمینی 
بودند، تصور می کردند که با آمدن ایشان موج، شور و گرمایی 
در تنور سرد انتخابات به وجود می آمد که این خیلی شاید دقیق 
نیست، چراکه مطرح کردن نامزد جدی و اصلی اصلاح طلبان، 
همانطور که شاهد بودیم، هیچ نشاط به وجود نیاورد و تردیدی 
نیست که اگر ایشان به فرض نامزد شده بودند، به عنوان نامزد 
اصلی اصلاح طلبان و حتی اگر فرض دوم را نیز اختیار کنیم که 
شورای نگهبان ایشان را تایید می کرد، در حقیقت هیچ چیز 
برای اصلاح طلبان در انتخابات خرداد چندان عوض نمی شد. 
به بیان ساده تر اینگونه نبود که با آمدن سید حسن خمینی به 
عنوان نامزد اصلاح طلبان شوری در انتخابات به وجود بیاید و 
اقشار و لایه های زیادی که نمی خواستند در انتخابات شرکت 
کنند، حالا با آمدن سید حسن خمینی برای شرکت در انتخابات 
ترغیب می شدند. این تحلیل نارسا  اصلاح طلبانی بود که تصور 
می کردند، با آوردن او  انتخابات گرم می شد. بنابراین آن دسته 
از اصلاح طلبانی که فکر می کردند، با آمدن سید حسن خمینی 
تنور انتخابات گرم می شد، حالا مجبور هستند، سراغ نامزد 
دیگری بروند اما اصل بحث همچنان باقی می ماند که آیا آوردن 
یک چهره ملی و محبوب می تواند چیزی را عوض کند؟ بسیاری 
از اصلاح طلبان اینگونه فکر می کنند که با آمدن یک چهره ملی 
و محبوب)از نظر آنها ملی و محبوب( تنور انتخابات گرم شده 
و کسر قابل توجهی از آن 24 میلیون که در سال 96 به حسن 
روحانی رای دادند، مجددا پای صندوق های رای خواهند آمد 
اما همانطور که گفتیم، این توام با خطای محاسباتی این دسته 
از اصلاح طلبان است. واقعیت تلخی که بسیاری از اصلاح طلبان 
نمی خواهند آن را ببینند و بپذیرند، آن است که حتی اگر 
شخص رئیس دولت اسبق نیز بیاید و وارد انتخابات شود و به 
فرض شورای نگهبان او را تایید صلاحیت کند، چندان چیزی 
عوض نخواهد شد. امری که اصلاح طلبان نمی خواهند ببینند 
یا دریابند،  آن است که صندوق رای از دید بخش عمده ای از 
آن 24 میلیون، مشکل پیدا کرده و متاسفانه اصلاح طلبان به 
جای پرداختن به این معضل بنیادی که با آن رو به رو شده اند، 
صرفا فکر می کنند که به دنبال یک چهره محبوب برویم و اگر او 
را وارد انتخابات کنیم، همه چیز حل خواهد شد، اشتباهی که 

معلوم نیست کی رفع خواهد شد.

اندر کناره گیری سیدحسن خمینی

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

وزیر امورخارجه روسیه همزمان با روزهایی به ایران سفر کرده 
است که اما و اگرهای زیادی در سیاست خارجی ایران به وجود آمده 
و روزهای سرنوشت سازی را پشت سر می گذاریم. اسفند 1379 
بود که با حضور روسای جمهور دو کشور قراردادی میان ایران و 
روسیه به امضا رسید. توسعه روابط با ایران یکی از اولویت  های 
سیاست خارجی روسیه بوده است. حدود بیست سال پیش بود 
که قراردادی میان ایران و روسیه به امضا رسید و فصل جدیدی در 
همکاری های این دو کشور آغاز شد. این قرارداد بیست و یک بند 
داشت. طرفین با این گام پایبندی متقابل به برقراری روابط بر اساس 
اصول برابری و اعتماد متقابل را تأیید کردند. روسیه و ایران به طور 
متقابل متعهد شدند به حاکمیت، تمامیت ارضی و استقلال احترام 
گذارند و در امور داخلی یکدیگر مداخله نکنند. نیروگاه اتمی بوشهر، 
آموزش متخصصین ایرانی و همکاری در سایر صنایع از جمله 
مهم ترین بندهای این قرارداد بود که در ابتدا به مدت 10 سال به 
امضا رسید اما دو مرتبه نیز تمدید شد. با توجه به تغییر و تحول های 
جهانی و منطقه ای و حساس شدن ایالات متحده و اروپا نسبت به 
مسائل منطقه و ایران، این ضرورت را روسیه احساس کرده است 
که یک مواضع مشترک با ایران داشته باشد و راهکارهای پیش رو 
مورد بررسی مشترک با ایران قرار دهند. این دیدار به نظر می رسد 
که مقدمه ای برای دیدار سران دو کشور باشد. هدف اصلی به نظر 
می رسد تمدید قرارداد 20 سال بین دو کشور باشد. لاوروف در این 
سفر اهداف دیگری را نیز دنبال می کند که از جمله مهم ترین آنها 
سوریه، خلیج فارس، عراق، موادمخدر، کرونا، تروریسم و دریای 
خزر است. روسیه به دنبال سرمایه گذاری در ایران است و هوافضا، 
مسائل اتمی و انرژی از جمله مهم ترین زمینه هایی است که روسیه 
علاقه مند است در آنها مشارکت داشته باشد. مشخصا مقامات روسیه 
با سایر سران کشور نیز دیدارهایی خواهند داشت تا ابعاد مختلف 
همکاری مورد سنجش قرار گیرد. سند همکاری مشترک ایران با 
چین و قرارداد با روسیه می تواند ضامن منافع ایران در منطقه و 
حتی سطح بین المللی باشد و آنچه که از گفت و گوها به نظر می رسد 
روسیه نیز به دنبال این است تا یک سند همکاری مشابه آنچه میان 
ایران و چین به امضا رسیده است را در دستور کار قرار دهد. از جمله 
مسائل مهم دیگر که در مورد آن رایزنی صورت می گیرد، تعیین 
مبدا ساحل خزر است و روسیه بارها خواسته تا ایران رژیم حقوقی 
دریای خزر را به امضا رساند و این نیز مورد مذاکره قرار می گیرد. 
سیگنال های مثبت از این گفت و گوها دریافت می شود و باید منتظر 
اقدامات عملی پس از دیدارها بود و مشاهده کرد که در عمل چه 
توافق هایی صورت می گیرد و همکاری های دو کشور تا چه میزان 

ارتقا پیدا می کند.

سند همکاری جامع دیگری در راه است؟

میرقاسم مومنی
تحلیلگر مسائل بین الملل

 سیاست ایران 
در مقابل تروریسم هسته ای

ادامه صفحه 2 / اما به نظر می رسد اگر این حوادث ادامه 
پیدا کند و اسرائیلی ها مصمم باشند که به کشتی های 
بیشــتری از ما که درحال تــردد در جاهای مختلف 
هســتند و بعضا محموله های آذوقــه و نفت را حمل 
می کنند، تعرض و به آنها آســیب بزنند، ایران وادار به 
واکنش می شود و احتمالا به مرحله غیرقابل کنترلی 
برســد. اما چکار می توان کرد؟ در وهله نخست ایران 
باید حق دفاع مشروع خود را دنبال کند. در مورد اول 
همان طور که مسئولان به درستی گفتند که تروریسم 
هسته ای اســت، نخســتین کار درگیر کردن مراجع 
بین المللی اســت. اینکه اســرائیلی ها اعلام کنند که 
ساکت نمی نشــینند و نمی گذارند یک نوع قلدری در 
جهان امروز است. ایران باید حتما این مسأله علنی را 
در فاز بین المللی به جدّ دنبال کند و یک تیم نیرومند 
حقوق بین الملل داشته باشد و این مسأله را در سازمان 
ملل و سازمان های مربوطه دنبال کند اما در مورد جنگ 
دوم که نظامی است باید ضمن حفظ هوشیاری از طریق 
متحدین خودمان، روس ها و چینی ها و حتی به اتحادیه 
اروپا و به طور غیرمستقیم به آمریکایی ها هشدار دهیم 
درصورتی که اسرائیلی ها به این روند ادامه دهند، ممکن 
است مخاطراتی در رابطه با مذاکرات هسته  ای داشته 
باشد. چون ما نمی توانیم بپذیریم که اسرائیل هر اقدامی 
بکند و شماها ساکت باشید. باید به آنها بگوییم این به این 
معنا نیست که ما نمی خواهیم مذاکره به نتیجه برسیم و 
به جدّ دنبال هستیم ولی اینکه اسرائیلی ها با اطلاع شما 
این اقدامات گستاخانه و جسورانه و تروریستی را انجام 
می دهند برای ما پذیرفته نیست. به نظر می رسد ایران 
باید این مسأله را از طریق کشورهایی که بازیگران اصلی 
منطقه و جهان هستند،دنبال کند وگرنه در ادامه اینکه 
تو بزن و من بزنم، ممکن است به جایی برسیم که اوضاع 
از کنترل خارج شــود و تاثیرات منفی روی موضوعات 

دیگری که ما نمی خواهیم آسیب ببیند، داشته باشد.

درپي اعلام عدم كانديداتوري سيدحسن خميني، 
شدت يافت

باردیگر نگاه ها به سمت خاتمي
از  آرمان ملی: کناره گیری سیدحسن خمینی 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری سبب شد بار 
دیگر نگاه ها به سمت سیدمحمد خاتمی معطوف شود. در 
محافل سیاسی اصلاح طلبان پس از این اتفاق خواهان 
تهیه فراخوان برای به عرصه آوردن سیدمحمد خاتمی 
به انتخابات 1400 شده اند. او که گویا با کاندیداتوری 
یادگار امام موافق بود، حالا در این شرایط بسیاری از 
دلسوزان خواستار حضور خودش در عرصه انتخابات 
هستند. از سوی دیگر، بدون شک در صورت کاندیداتوری 
لیدر اصلاحات حمایت جدی از سوی همه جریانات 
اصلاح طلب و تحول خواه و نیز آیت ا... سیدحسن خمینی 
 .. . را نیز به همراه خواهد داشت. چندی قبل فضل ا
عرب سرخی از سیاسیون قدیمی اصلاح طلب گفته بود: 
»سیدحسن خمینی به لحاظ ظرفیت فکری و عقبه 
سیاسی و اجتماعی و حمایت گسترده ای که می تواند از 
طرف نیروهای قدرتمند جذب کند و همچنین با ملاحظه 
توان بسیح کنندگی که در جامعه دارد، می تواند در نبود 
آقای خاتمی یکی از چهره های مثبت و موثر در انتخابات 
باشد.« این اظهارات به این معناست که برای طیف بزرگی 
از جامعه پشتیبانی دو سید روحانی به نام خاتمی و حسن 
خمینی به صلاح جامعه است و در صورت عدم حضور یکی 
از این دو شخصیت، می توان از شخصیت دیگر خواست تا 
در انتخابات حضور یافته و با از خودگذشتگی زمینه حضور 
گسترده مردم را در انتخابات فراهم نماید. سیدحسن 
خمینی در حمایت از خاتمی سنگ تمام گذاشته یعنی در 
برهه ای که او از سوی مخالفان تحت فشار قرار داشت، یاگار 
امام بی توجه به فشارها، همراه خاتمی بود و این قرابت 
می تواند در صورت کاندیداتوری خاتمی کمک بزرگی باشد 
و بدون شک حامیان یادگار امام نیز در کنار لیدر اصلاحات 
خواهند بود. در این میان، می توان حتی از شخصیت های 
دیگری نیز نام برد، مانند اسحاق جهانگیری، محسمن 
هاشمی و مسعود پزشکیان که از چهره های شناخته شده 
جریان اصلاحات هستند. اما جایگاه و شخصیت خاتمی 
طوری است که اگر پا به عرصه بگذارد، این شخصیت ها 
نیز در کنار او قرار خواهند گرفت و برای تحقق خواست 
مردم حاضر به هرگونه همکاری با او هستند. البته خاتمی 
چهره کاریزما دارد به طوری که حتی مخالفان اصلاحات 
نیز به خود اجازه توهین و تخریب او را نمی دهند. او اگر 
متقاعد به حضور شود، قطعا فضای شور انتخاباتی را ایجاد 
خواهد کرد که همانا کمک به حضور حداکثری مردم پای 
صندوق های رای است. باید منتظر ماند که آیا سید محمد 
خاتمی به رغم همه مسائلی که وجود دارد و تحلیل هایی 
که او بهتر از دیگران بر آن واقف است، پا به عرصه انتخابات 

می گذارد؟

نگـــاه

روی خــط

 بیانیه ۲۰۴ نفر نماینده 
درباره مذاکرات 

سیدمحسن دهنوی عضو هیأت رئیسه مجلس، بیانیه 
بیش از 204 نفر از نمایندگان مجلس در خصوص مسائل و 
مذاکرات هسته ای را قرائت کرد. در بخشی از این بیانیه آمده 
است: بررسی نص صریح و روح ماده 7 قانون اقدام راهبردی 
برای رفع تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران و همچنین 
تدقیق در مشروح مذاکرات مجلس شورای اسلامی در روند 
تثبیت قانون مورد بحث، دال بر آن است که بازگشت ایران 
به اقدامات هسته ای ذیل برجام پس از رفع تحریم ها و تحقق 
شاخص های سنجش پذیر متوقف بر تعیین تکلیف توسط 

مجلس شورای اسلامی است و من ا... توفیق.

تأیید صلاحیت ۹۰ درصد 
داوطلبان شورای تهران

رئیس ستاد انتخابات استان تهران از تأیید صلاحیت 
90 درصد داوطلبان انتخابات شوراهای شهر معادل 
۵ هزار و 326 داوطلب خبر داد. شکراله حسن بیگی 
در مورد وضعیت تأیید صلاحیت داوطلبان انتخابات 
شوراهای شهر استان تهران اظهار کرد: بر اساس تقویم 
انتخاباتی پیش بینی شده، از روز 23 اسفندماه 99، کار 
بررسی صلاحیت داوطلبان پنجمین دوره انتخابات از 
سوی هیأت های اجرایی آغاز شد و در نهایت از ۵ هزار و 
938 داوطلب، تعداد ۵ هزار و 326 داوطلب معادل 90 
درصد توسط هیأت های اجرایی تأیید صلاحیت شدند. 

اخبار کـــوتاه

رئيس جمهور در ديدار وزير امور خارجه روسيه مطرح كرد

   قدردانی از مواضع روسيه در حمايت از برجام         
  لزوم تسريع در راه اندازی خط توليد مشترک واكسن كرونا

گزارش »آرمان ملی« از احتمال نامزدی وزير امور خارجه:

اصلاحات تلاش كرد، ظريف مجاب نشد

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به اهمیت روابط 
ایران و روسیه و لزوم بهره گیری از ظرفیت های دو کشور 
برای ارتقای روابط در همه زمینه ها به ویژه روابط اقتصادی 
و تجاری و با اشاره به اراده مقام های عالی دو کشور برای 
ارتقای مناسبات، بر لزوم توسعه روابط در راستای منافع 
متقابل بدون تاثیرپذیری از فشارهای خارجی تاکید کرد. 
حسن روحانی روز سه شنبه در دیدار »سرگئی لاوروف« 
وزیر امور خارجه روسیه، با اشاره به علاقمندی جمهوری 
اسلامی ایران برای توسعه همکاری های منطقه ای، از 
توسعه این همکاری ها با هدف کمک به برقراری صلح و 
ثبات در منطقه به عنوان اقدامی راهبردی در مقابله با 
یکجانبه گرایی آمریکا و مداخله در امور منطقه از سوی 
این کشور استقبال کرد. روحانی در ادامه با تاکید بر 
ضرورت حفظ امنیت، صلح و ثبات در منطقه و اینکه 
امنیت منطقه باید توسط کشورهای خود منطقه حفظ 
شود، بر لزوم توسعه همکاری های دفاعی و نظامی ایران و 
روسیه با توجه به پایان تحریم های تسلیحاتی ایران از ماه 
اکتبر سال گذشته، تاکید کرد. رئیس جمهور با قدردانی از 
مواضع و حمایت های مسکو از مذاکرات هسته ای، بر تداوم 
تلاش ها برای حفظ و احیای برجام به عنوان یک توافق 
چندجانبه بین المللی که الگویی برای حل و فصل مشکلات 
از مسیر مذاکره و دیپلماسی بوده است، تاکید کرد و گفت: 
امروز آمریکا و همه دنیا به این نتیجه رسیده اند که فشار 

حداکثری شکست خورده و تنها راه آمریکا برای بازگشت به 
برجام، لغو تحریم ها است. روحانی افزود: حرکت دو کشور 
در این خصوص نشان دهنده نگاه مشترک درمورد مسائل 
بین المللی از جمله برجام است و همچنین امروز برای اینکه 
بتوانیم برجام را احیا و فعال کنیم، همکاری دو کشور به 
طور قطع بسیار موثر خواهد بود. رئیس جمهور تاکید کرد: 
ما در واقع می خواهیم فضا و روابط به تعهدات و توافقات 
سال 201۵ برگردد و همه طرف های برجام، همان قول ها 
و گفتارهای خود را عملیاتی کنند و هرآنچه در آن زمان 
توافق شده پذیرفته شود، نه حاضریم کمتر از آن را بپذیریم 
و نه دنبال آن هستیم که بیش از آن را بدست آوریم. روحانی 
در ادامه با اشاره به مشکلات و بحران های منطقه ای از جمله 
بحران یمن و سوریه  بر تداوم همکاری ها و تبادل نظر ایران 
و روسیه به عنوان دو کشور تاثیرگذار منطقه برای حل و 
فصل بحران ها و مشکلات منطقه ای تاکید کرد و افزود: باز 
کردن پای رژیم صهیونیستی به عنوان یک عنصر بی ثبات 
کننده و تنش زا، در منطقه خلیج فارس، اقدامی خطرناک 
است. رئیس جمهور همچنین با اشاره به همکاری های خوب 
دو کشور در حوزه های سیاسی و منطقه ای، بر ضرورت 
تقویت مناسبات اقتصادی و همچنین تسریع در اجرائی و 
عملیاتی شدن توافقات و پروژه های مشترک اقتصادی دو 
کشور در حوزه های نفت، انرژی و حمل و نقل و همکاری 
دو کشور در حوزه هسته ای در ساخت دو نیروگاه در بوشهر 

و همچنین سوخت نیروگاه ها و ایزوتوپ ها، با استفاده 
از ظرفیت شرکت های خصوصی تاکید کرد. روحانی در 
این دیدار با اشاره به موفقیت های روسیه در زمینه کرونا 
و توفیق در ساخت واکسن، تسریع در ارسال محموله های 
واکسن ساخت این کشور به ایران را مورد اشاره قرار داد و 
بر لزوم تسریع در راه اندازی خط تولید مشترک واکسن در 

کشورمان تاکید کرد.
 محدوديتی برای همکاری با ايران نداريم 

 وزیر امور خارجه روسیه نیز در این دیدار با بیان اینکه 
دو کشور برای توسعه و تعمیق روابط مصمم بوده و اراده 
قوی دارند، گفت: برای توسعه همکاری های مسکو – تهران  
از جمله همکاری های فنی و دفاعی هیچ محدودیتی وجود 
ندارد.  »سرگئی لاوروف« با بیان اینکه ایران و روسیه 
درخصوص همکاری های منطقه ای و بین المللی اهداف 
مشترک و نزدیک دارند، به مذاکرات هسته ای اخیر در وین 
و تمایل آمریکا برای بازگشت به برجام  اشاره کرد و افزود: 
تنها راه حل مسأله از نظر مسکو بازگشت بی قید و شرط و 
کامل آمریکا به برجام با اجرای قطعنامه 2231 شورای 
امنیت سازمان ملل متحد و عمل به تعهدات از سوی این 
کشور است. لاوروف تصریح کرد: از نظر ما این کاملا غیر 
مفید است که از ایران خواسته شود در چارچوب برجام 
شرایط جدیدی را بپذیرد و یا فراتر از تعهدات خود در قالب 

برجام عمل کند.

آرمان ملی- محمدهادی عليمردانی: در 
ماه های اخیر ظریف از سوی جریان اصلاحات به 
نامزدی در انتخابات دعوت شد و اصلاح طلبان آماده 
حمایت از او برای حضور در رقابت 1400 بودند. با 
این حال وزیر امور خارجه بارها اعلام کرد که در 
انتخابات ثبت نام نخواهد کرد. با این حال یکی از 
نمایندگان مجلس اخیرا اعلام کرده بود که برآورد 
او این است که ظریف در انتخابات نامزد می شود. 
روز گذشته رئیس دستگاه دیپلماسی ایران به این 

اظهارات واکنش نشان داد.
  نامزد نمی شوم

از اواسط سال 1399 و با نزدیک شدن به 
انتخابات ریاست جمهوری، بسیاری از مردم و 
فعالان سیاسی بر این باور بودند که محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه ایران، یکی از چهره های 
ریاست  انتخابات  در  نامزدی  برای  احتمالی 
جمهوری خواهد بود. در ماه های ابتدایی ظریف 
واکنشی به این اظهارات نشان نداد اما نهایتا او در 
گفت وگو با شبکه طلوع نیوز افغانستان در واکنش 
به سوال مصاحبه کننده مبنی بر احتمال نامزدی او 
در انتخابات ریاست جمهوری گفت: »قطعا خیر« 
این واکنش کوتاه اما قاطع رسانه ها و افکار عمومی 
را قانع نکرد تا ظریف بار دیگر در گفت وگویی در 
پیام رسان کلاب هاوس بار دیگر تاکید کرد که قصد 
نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری را ندارد و 
اگر سایرین اقدامات او را با این دید تحلیل نکنند، 
برای خودشان ساده تر خواهد بود. این سخنان که 
صداوسیما نیز از پوشش آن صرف نظر نکرد، تقریبا 
احتمال حضور رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در 

انتخابات را منتفی کرد.
  اقبال اصلاحات به ظريف

تاکیدات فراوان بر نامزدی احتمالی محمدجواد 
ظریف در انتخابات به این دلیل است که زحمات 
چندین ساله او در وزارت امور خارجه از این 
دیپلمات چهره ای محبوب در اذهان عمومی 
ساخته است و اصلاح طلبان نیز اعلام کردند که او 
را شخصیتی با منش اصلاح طلبانه می دانند. اسفند 
سال گذشته حسین مرعشی سخنگوی حزب 
کارگزاران سازندگی، اعلام کرده بود: »به نظر من 
انتخاب اول جبهه اصلاح طلبان آقای ظریف خواهد 
بود، اصلاح طلبان او را یک دیپلمات اصلاح طلب 
قبیل  این  از  بسیاری  استناد  به  می دانند.« 

اظهارنظرها، اجماع جریان اصلاحات بر نامزدی 
ظریف در انتخابات دشوار نبود. همچنین مردم 
نیز از او برای تصدی دولت استقبال می کردند. در 
بهمن سال 99 نیز سعید نورمحمدی عضو شورای 
مرکزی حزب ندای ایرانیان گفت: »تقاضا کردیم 
محمدجواد ظریف نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
شوند و اگر این اتفاق بیفتد نه تنها حزب ما بلکه 
افراد و گروه های دیگر نیز از او حمایت می کنند؛ 
تلاش می کنیم تا ظریف را برای ورود به انتخابات 
ریاست جمهوری مجاب کنیم.« این استقبال ها 
سبب شد تا مخالفان اصلاحات تلاش کنند تا در 
روزهای پایانی دوران دولت دوازدهم، فشارها بر 

وزیر امور خارجه را افزایش دهند.
  فشار با اهداف انتخاباتی

فشار بر وزیر امور خارجه در شرایطی اتفاق 
می افتد که ایران در حال ادامه مذاکرات هسته ای 
برجام در وین است. اصول گرایانی که در سال های 
اخیر مخالفت علنی خود با برجام، FATF و سایر 
اقدامات وزارت امور خارجه در راستای کاهش 
مشکلات کشور و مردم را اعلام کرده بودند، 
اکنون تلاش می کنند تا با انتخاباتی جلوه دادن 
مذاکرات وین، مسیر رفع تحریم ها را با مشکل 
مواجه کنند. این اقدام می تواند بدان منظور صورت 
گرفته باشد که مشکلات تحریمی ایران در دولت 
مورد نظر جریان اصول گرا رفع شود و مردم نیز 
به دلیل بهبود وضعیت سیاست خارجی ایران، 
به نامزدی از جریان اصلاحا رای ندهند. باید دید 
آیا افزایش فشارها می تواند روزهای پایانی دولت 
را با مشکلات بیشتری مواجه کند؟ در حالی که 
رژیم صهیونیستی نگران رفع تحریم های ایران و 
تنش زدایی از روابط ایران و آمریکا است، افزایش 
فشار بر دستگاه سیاست خارجی ایران قطعا به سود 

امنیت ملی کشور نخواهد بود.
 باز هم توهين و تهديد و اتهام

به نظر می رسد تصمیم جدی جریان اصلاحات 
برای مجاب کردن وزیر امور خارجه برای نامزدی در 
انتخابات تا کنون به ثمر ننشسته است و روز گذشته 
وزیر امور خارجه کشورمان در حساب کاربری 
اینستاگرام خود نوشت: »دیروز جلسه ای طولانی، 
صریح و صمیمی -همراه با توهین و تهدید و اتهام از 
سوی یکی دو نفر - با نمایندگان محترم کمیسیون 
امنیت ملی داشتم. از یکی از نمایندگان نقل شده 

است که برآوردم از جلسه امروز کمیسیون این است 
که ظریف نامزد انتخابات ریاست جمهوری 1400 
می شود. پس از چندین بار تأکید بر عدم تمایل 
برای نامزدی، نمی خواستم دوباره وارد این موضوع 
شوم اما این اظهارنظر ناگزیرم کرد که اصل ماجرا را 
عرض کنم: در جلسه چند نفر اظهار نگرانی کردند 
که گفت وگوهای وین برای رفع تحریم ها با اهداف 
انتخاباتی دنبال می شود و بنده برای جلب آرای 
مردم به دنبال ایجاد دوقطبی در جامعه هستم. 
عرض کردم دو قطبی را کسانی می سازند که با 
اتلاف میلیاردها برای تولید سریال، اعتماد عمومی 
به دیپلماسی کشور را هدف گرفته و معیشت مردم 
و عزت کشور را بازیچه اغراض سیاسی و انتخاباتی 
می نمایند. ما به لطف خدا و بزرگواری مردم نیازی 
به ایجاد دوقطبی در جامعه نداریم. هشت سال 
است علیه دستگاه دیپلماسی با هزینه های سنگین 
تبلیغ شده است؛ 8 سال است بهترین دستاوردهای 
دیپلماسی را تخطئه  کرده اند؛ 8 سال است به 
دلیل سکوت ما یک تنه به قاضی رفته اند؛ و 8 سال 
است برای کوبیدن دستگاه دیپلماسی، عزت و 
اعتماد مردم را نشانه گرفته اند؛ اما به لطف خدا 
هنوز از نعمت محبت مردم دلاورمان برخورداریم. 
یادآوری کردم که علت تصمیم بنده برای نامزد 
نشدن نگرانی از سبد رأی نیست که برای بهبود 
آن از سیاست خارجی و یا انسجام ملی هزینه کنم. 
نگرانی من از رأی آوردن است نه رأی نیاوردن. بر 
عزم خود برای نامزد نشدن استوارم؛ ولی تداوم 
فشارها، آزارها، افتراها و تهدیدها در اقبال عمومی 
و در این عزم تأثیر معکوس دارد. سیاست خارجی 
نباید موضوع دعوای جناحی و انتخاباتی باشد. هر 
دستاورد سیاست خارجی، دستاورد مردم، کشور 
و رهبری است و هیچ فرد، گروه و یا جناحی حق 
مصادره آن را ندارد. رفع تحریم ها به نفع مردم و 
هر دولتی است که 4 ماه دیگر زمام امور کشور 
را به دست می گیرد. تقاضا می کنم اجازه دهید 
در این فضا که صهیونیست ها برای جلوگیری از 
رفع تحریم ها به خبیثانه ترین و مذبوحانه ترین 
روش ها متوسل شده اند، عباس عراقچی عزیز و 
دیگر همکاران فداکار و شجاعم بتوانند تمام تمرکز 
خود را بر رفع تحریم ها متمرکز کنند و نگران 
سنگ اندازی ها، اتهامات و فضاسازی های مسموم 

انتخاباتی نباشند.«

    ظريف مقابل اتهام ها سکوت نکرد                 محمدجواد ظريف: بر عزم خود برای نامزد نشدن استوارم

سيد ياسر خمينی تشريح كرد

جزئیات دقیق دیدار سید حسن خمینی  با رهبرانقلاب
   اخوی خود را خدمتگزار مردم می داند

آرمان ملی: اعلام عدم کاندیداتوری سیدحسن خمینی برای بسیاری 
به مثابه شوک بود، چراکه انتظار داشتند با اقبالی که نسبت به یادگار امام 
وجود دارد، او سکان مدیریت اجرایی کشور را بر عهده بگیرد و با توجه به 
دیدگاه هایی که در راستای توجه به خواست مردم دارد، شرایط را به سمتی 
هدایت کند که وضعیت اقتصادی، سیاسی و فرهنگی مورد رضایت شود، 
اما دوشنبه شب بود که خبر رسید آیت ا... سیدحسن خمینی کاندیدا 
نمی شود. سوالات زیادی در اذهان درباره چرایی این تصمیم ایجاد شد که 
دیروز حجت الاسلام یاسر خمینی به آن پاسخ داد. برادر سیدحسن خمینی 
در پاسخ به این سوال که نظر شما در خصوص اهمیت انتخابات پیش روی 
ریاست جمهوری چیست؟ توضیح داد:» به نظر من، با توجه به وضعیت 
خطیر فعلی به ویژه از جهت تهدیدهای خارجی و تحریم ها و مشکلات 
معیشتی مردم، به نظر می رسد با برگزاری یک انتخابات بسیار پرشور و 
انتخاب یک رئیس جمهور قوی و کاردان، می توانیم در زمانی کوتاه بسیاری 
از مشکلاتمان را حل کنیم. از این رو، توجه به امر انتخابات و برگزاری هرچه 
باشکوه تر آن، یک ضرورت برای کشور و انقلاب است و همه دغدغه مندان 
به نظام جمهوری اسلامی وظیفه دارند برای تحقق چنین انتخاباتی تمام 

تلاش خود را معطوف کنند.«
  چرا يادگار امام كانديدا نمی شود؟

اما بخش مهم این گفت وگو به سوال بعدی بازمی گشت که چنین 
بود:»اخیرا گمانه زنی های فراوانی مبنی بر احتمال حضور یادگار امام در 
انتخابات ریاست جمهوری مطرح شده است. آیا شما در این زمینه اطلاعی 
دارید؟« و سید یاسر خمینی در پاسخ به این سوال به جماران گفت:» در 
هفته ها و بلکه ماه های اخیر، اقبال زیادی به اخوی گرامی جناب حاج حسن 
آقا شد و بزرگان زیادی از عاشقان امام، ایثارگران، مذهبیّون، خانواده های 
شهداء، سیاسیون و دانشگاهیان کشور ایشان را تنها کسی دانستند که 
می تواند کشور را با شعار »همه با هم« امام خمینی متحد کند.  اخوی 

می گویند که بسیاری از بزرگان و جریانات سیاسی از ایشان خواسته اند که 
کاندیدای انتخابات شوند و از رهبری جویای نظر می شوند، ایشان هم به رغم 
اینکه معمولا به این گونه امور وارد نمی شوند، اما به جهت رابطه خاصی که 
با اخوی دارند و تأکید اخوی بر اطلاع از نظر ایشان، صلاح را در این کار 
تشخیص نمی دهند و می فرمایند، اگر هریک از فرزندان من از من مشورت 
می گرفتند من همان را می گفتم.« هنوز برای برخی قابل باور نیست که 
سیدحسن خمینی وارد عرصه انتخابات نشود و امید دارند در روزهای بعد 
تغییری در تصمیم او پدیدار شود اما ظاهرا چنین نیست چراکه وقتی از 
برادر او سوال شد که آیا تصمیم قطعی در این زمینه گرفته اند؟ توضیح داد: 
امروز مطابق با رویه ای که اخوی دارند، به دیدار رهبر معظم انقلاب رفتند. 
نزدیکان می دانند که رابطه ایشان با رهبری، رابطه ای است که همانند 
پدر و فرزند است. در ضمن مباحث مطرح شده، طبیعی است که بحث 
به مسائل انتخابات و حضور مردم می کشد. اخوی می گویند که بسیاری 
از بزرگان و جریانات سیاسی از ایشان خواسته اند که کاندیدای انتخابات 
شوند و از رهبری جویای نظر می شوند، ایشان هم به رغم اینکه معمولا به 
این گونه امور وارد نمی شوند، اما به جهت رابطه خاصی که با اخوی دارند و 
تأکید اخوی بر اطلاع از نظر ایشان، صلاح را در این کار تشخیص نمی دهند 
و می فرمایند، اگر هریک از فرزندان من از من مشورت می گرفتند من همان 
را می گفتم. البته اخوی در پایان از ایشان اجازه می گیرند که مسأله را اعلام 
کنند و ایشان بزرگوارانه می پذیرند. با توجه به این توصیه، طبیعی است که 
تصمیم ایشان روشن است و اخوی یقینا تصمیمی برای کاندیداتوری ندارند. 
امیدوارم انتخابات پیش رو به صورت پرشوری برگزار شود.لازم است، به 
نیابت از اخوی از همه شخصیت های حقیقی و حقوقی که از ایشان دعوت 
کردند تشکر کنم. ایشان خود را خدمتگزار مردم می داند و برای صلاحدید 
مردم و انقلاب حاضر به هرگونه ازخودگذشتگی است و در هر جایی باشد 

خدمتگزار و دلسوز مردم است.


